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Az 1988. évi termelés fő tapasztalatai
Szövetkezetünk 1988. évi 

munkájában igen nagy jelen
tőségű volt, hogy március 25- 
én új vezetőséget választott 
tagságunk. Az új, megfiatalí
tott és szakmailag képzettebb 
vezetés tevékenységének első 
hónapjaiban igyekezett a 
szükséges rutint megszerezni 
és a megváltozott gazdasági 
feltételekhez szükséges új 
szemléletet kialakítani.

Az átállás nem volt gondta
lan és zökkenőmentes. Nem 
kis terhet és felelőséget jelen
tett a korábbi évek eredmé
nyes gazdálkodásának tovább
vitele. Jellemző, hogy olyan új 
gondok, problémák jelentkez
tek, amelyek korábban isme
retlenek voltak. így a vasipari 
főágazatnál az ipari árakat 
0,89-es szorzóval alkalmazhat
tuk, a bajt fokozta, hogy a 
szovjet fél csökkenő autóbusz 
megrendelése miatt sokkal ki
sebb vasipari munkát biztosí
tott a Csepel Autógyár.

Az új árintézkedések hatá
sára, valamint az állami támo
gatás megvonása következté
ben baby-üzemünk megren
delésállománya felére csök
kent, az üzem július 1-jével 
gyakorlatilag leállt.

Az év első négy hónapjában 
a vasipari főágazatnál 22 mil
lió forintos árbevétel és kb. 5 
millió forintos nyereségkiesés 
következett be.

Az említett anyagi jellegű 
gondon kívül kissé lassította a 
vezetés hatékony tevékenysé
gét a félévig elhúzódó elnöki 
munkakör átadása-átvétele.

Az új vezetőség a gondok 
csökkentése és az eredményes 
gazdálkodás érdekében átszer
vezéseket hajott végre. így a 
termelőszövetkezet egész ipari 
tevékenységét műszaki igazga
tó vezetése alá rendelte, az új 
háztáji főágazat vezető hatás
köréből a csokoládé csomago
ló üzemet a vasipari főágazat
hoz helyezte át, a vasipari fő

ágazaton belül valamennyi 
szolgáltató részleget egységes 
egyszemélyi irányítás alá von
ta.

Változás történt a növény
termesztési főágazatvezető sze
mélyében is. Az eredményes 
gazdaságelemző munka érde
kében a közgazdasági osztályt 
a főkönyvelő illetve a közgada- 
sági elnökhelyettes irányítása 
alá helyezte.

Ezen intézkedéseinket azért 
hoztuk, hogy az 1988-as gaz
dálkodási eredmények lega
lább a korábbi színvonalon 
maradjanak. Az 1988-as gaz
dálkodást értékelve megálla
píthatjuk, hogy a szervezeti 
változások és termelőszövetke
zetünk valamennyi fizikai és 
vezető beosztású dolgozójának 
eredményes tevékenysége ha
tására igen jó évet zártunk.

Szövetkezetünk 1988-ban a 
tervezett 48,66 millió forint he
lyett 50,8 millió forint nyeresé
get ért el, az 548 milliós árbe
vételi tervét 582,82 millió fo
rintra telj esítette.

Nagyon fontos adat, hogy 
eredményeinket 16 fős lét
számcsökkentéssel realizáltuk. 
A szövetkezet hatékonysági 
mutatói is kedvezően változ
tak, mert 100 forint keresettö
megre jutó hozzáadott érték 
105,4 százalékra, az egy átla
gos állományi létszámra jutó 
nyereség 106,5 százalékra, a 
100 forint keresettömegre jutó 
árbevétel 102,5 százalékra 
emelkedett.

Egyedül a 100 forint árbevé
telre jutó nyereség csökkent 
9'8,1 százalékra. Ennek magya
rázata a bevezetőben említett 
0,89-es ipari árszorzó.

Szövetkezetünk eredményes 
gazdálkodásában a legna
gyobb teljesítményeket a vegy
ipari főágazat, a növényter
mesztési főágazat és az ismer
tetett nehézségek ellenére a 
vasipari főágazat dolgozói ér
ték el.

Sajnos részben objektív, de 
nem kis részben szubjektív 
okok miatt is nem járult a szö
vetkezeti nyereséghez a takar
mánykeverő üzem, az állat
tenyésztési főágazat és a háztá
ji főágazat és szállítási tevé
kenység.

A tavalyi gazdálkodás is be
bizonyította, hogy azok a tevé
kenységeink a legeredménye
sebbek, ahol a vezetők érzéke
nyek a gazdasági életünkben 
sajnos nagy rendszerességgel 
jelentkező nagatív hatások mi
előbbi kivédésére, fogékonyak 
az újra és bátran vállalják a 
kockázatot.

Az elmúlt 11 év gazdasági 
eredményeit értékelve megál- 
lapíható, hogy azon egységek 
gazdálkodnak hatékonyan 
ahol a vezetés színvonala ma
gas. Ebből a szövetkezet felső 
vezetésének, de a gyenge ered
ménnyel vagy eredménytele
nül gazdálkodó egységek veze
tőinek is sürgősen le kell vonni 
a megfelelő következtetéseket.

Az 1988-ban elhatározott és 
a veszteséges tevékenységek 
felszámolására hozott intézke
déseinket még nagyobb gyor
sasággal végre kell hajtanunk. 
1988-ban sikerült a 11 éve ál
landóan veszteséges szőlészeti 
ágazatot felszámolni, meg
kezdtük az állandóan vesztesé
ges HSZV-tehenészet meg
szüntetését is. Nagyon fontos, 
hogy a HSZV legkésőbb 1989. 
március 31-ig megszűnjön. 
Elkezdődött, de ez évben vég
re is kell hajtani az ipari igaz
gatóságban, a háztáji főágazat
ban a veszteséges tevékenység 
megszüntetését. Az egyre ne
hezedő gazdasági helyzet, va
lamint szövetkezetünk dolgq- 
zóiért érzett felelősség arra 
kötelez bennünket, hogy csak 
olyan tevékenységet folytas
sunk, amely ha szerény mér
tékben is, de hozzájárul gaz
daságunk további vagyon-gya-
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rapodásához, dolgozóink életszínvonalá
nak viszonylagos emeléséhez.

Az 1988-as évünket értékelve - nem a 
szokás jogán - köszönetünket kell kife
jezni az úgynevezett nem termelői állo
mány iránt is, mert tudomásul kell ven
nünk, hogy az egyre nehezedő gazdál
kodási feltételek között a pontos anyag - 
és pénznyilvántartásnak, az ezek elem
zéséből következő közgazdasági értéke
léseknek a jelentősége egyre nagyobb, 
az ezen munkát végzők tevékenysége 
felértékelődött.

Köszönet jár azon aktív társadalmi 
munkásainknak, akik a szociális tevé
kenység szervezésében, a vöröskereszt
ben, a szakszervezetben, a pártban, a 
termelőszövetkezet különböző bizottsá
gaiban végezték nélkülözhetetlen és 
anyagiakban kifejezhetetlen munkáju
kat.

A legnagyobb elismerés az aktív ter
melőmunkát, a közösben végző dolgo
zóinkat illeti, mert az említett jó ered
ményt elsősorban nekik köszönhetjük. 
Az elért eredmény a biztosítéka annak, 
hogy 1989-beh is segíteni tudjuk a rá
szoruló nyugdíjas' és járadékos tagjain
kat, igen tisztességes mértékben növelni 
tudjuk a munkabéreket, üzemeltetni 
tudjuk három üdülőnket és hozzá tu
dunk járulni dolgozóink bel- és külföldi 
kirádulásaihoz és szakmai újtaihoz.

Szövetkezetünk választott vezetőségé
nek és remélem valamennyi aktív dolgo
zójának határozott szándéka, hogy az 
elődeink által kitaposott és a célt jól 
meghatározó úton haladjunk tovább, 
eredményeinket a sok nehézség és 
gond ellenére tovább fokozzuk, ezzel va
lamennyi jelenlegi és volt dolgozónk 
boldogabb életét biztosítsuk. Ehhez a 
munkához kívánok valamennyiünknek 
erőt és egészséget, és talán a tavalyinál 
több örömet és elégedettséget.

Bodzsár Pál 
elnök

Legfontosabb a megelőzés
Értékelték a vagyonvédelmi munkát

Termelőszövetkezetünk vezetősége 
értékelte a társadalmi tulajdon és a szö
vetkezeti vagyon védelmet, s megállapí
totta, hogy e téren eredményes és haté
kony munka folyik. Szövetkezetünk 
több mint félmilliárd forintos vagyonnal 
rendelkezik, melynek megóvása, megőr
zése a szövetkezet szakvezetésének és vá
lasztott vezetőségének egyaránt komoly 
feladata. E munkát van hivatva segíteni, 
illetve elvégezni a rendészeti csoport. 
Legfontosabb feladatunknak tekintjük a 
hatékony megelőző munka végzését, to
vábbá az elkövetett és megtörtént ese
mények feltárását. Ebben a munkában 
33 rendészeti dolgozó és három mezőőr 
vesz részt aktívan. A munka eredménye
sebbé tétele érdekében létrehoztunk egy 
önkéntesrendőri csoportot, melynek fel
adata a rendészeti munka segítése.

Örkény községben 18, Táborfalván 
kilenc, Tatárszentgyörgyön hat rendész 
teljesít szolgálatot. A rendészek felada
tát objektumonként munkaköri leírások 
tartalmazzák. A munkaköri leírások tar
talmazzák a társadalmi tulajdon és a 
szövetkezeti vagyon védelmét, a törvé
nyes előírások maradéktalan betartását. 
A szolgálatot teljesítő rendészek minden 
esetben el vannak igazítva a feladatuk 
ellátásával kapcsolatban, elsősorban a 
megelőzés tekintetében.

1987-ben hét esetben, 1988-ban hat 
esetben történt büntető feljelentés a 
rendőrhatóságnál. A feljelentés lopások, 
egy esetben pedig rongálás miatt tör
tént. Az elkövetők felderítéséhez a ren
dészet a kellő segítséget megadta a nyo
mozóhatóságnak. Hat esetben történt 
szabálysértési feljelentés, melyek tiltott 
legeltetésekből, terménylopásokból, va
lamint köztisztasági szabálysértésekből 
tevődtek össze.

A szabálysértési feljelentések többnyi
re a rendészet intézkedéseiből eredően 
történtek. A szabálysértési feljelentések 
csökkenése a fokozottabb őrzésnek tud
ható be. 1988-ban kilenc esetben történt 

fegyelmi felelősségre vonás. Az elnöki 
utasítás értelmében a szövetkezet telep
helyein 86 esetben tartottunk munkaidő 
alatti eltávozásokkal kapcsolatos ellenőr
zéseket. A hiányosságok megszűntetésé
re több esetben kértünk intézkedést, 
melyek eredményeként nagymértékben 
csökkentek a munkaidő alatti, engedély 
nélküli eltávozások. A munkafegyelem 
megszilárdítása érdekében rendszeres 
alkoholszondás ellenőrzéseket tartunk. 
Az elmúlt évben 186 esetben végeztünk 
különböző munkaterületeken ilyen jel
legű ellenőrzést, melyből 15 esetben az 
eredmény pozitívnek bizonyult.

Ennek az intézkedésnek tudható be, 
hogy a szövetkezet területén nagymér
tékben visszaszorultak a munkahelyi 
italozások.

Kapcsolatunk a főágazatvezetőkkel, 
valamint a középszintű vezetőkkel jónak 
mondható. Ennek ellenére is vannak ki
vételes esetek. Ilyen pl. amikor a vegyi 
II. üzem veztője elvette az ott szolgálatot 
teljesítő rendésztől az üzem kulcsát zár

csere címszóval, s a zárcsere egy hóna
pig nem történt meg, vagyis a rendész ki 
volt zárva az üzemből.

Ez év őszén a kukorica területek őrzé
sében, annak betakarítása idején, vala
mint az almaszüret idején a rendészet 
részéről a kellő segítséget és biztosítást 
megadtuk. A rendészet részéről öt fő 
rendszeresen részt vett az őrzésben, be
takarításban, valamint a kívülálló sze
mélyek által megvásárolt termények 
mérésének ellenőrzésében. A folyama
tos őrzésnek tudható be, hogy nagyobb 
mérvű lopások a szövetkezet területén 
nem következtek be.

Fontos feladatunknak tekintjük a jö
vőre vonatkozóan a megelőző tevékeny
ség javítását, a rendészetben dolgozók 
fiatalítását. A hatóságokkal és a munka
helyi vezetőkkel kialakított jó kapcsolat 
megtartását.

Bodnár Gábor 
osztályvezető
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Kedvezően zártuk az 1988-as évet.
Az 1988-as gazdasági évet a 

március végén megválasztott 
vezetőség az új adórendszer 
bevezetése miatt igen szigorú 
közgazdasági, pénzügyi körül
mények között kezdte meg. Az 
év elején megfogalmazott cél
kitűzéseket az év során sikerült 
megvalósítani. Reális terv ké
szítése sem volt kis feladat. Az 
1987. év végén a parlament ál
tal elfogadott adó és ár
reformhoz, valamint az ehhez 
kapcsolódó kereset
szabályozáshoz való igazodás 
nagy adminisztrációs munkát 
jelentett. Az új közgazdasági 
környezet értékelése és az eh

hez való igazodás minden ed
diginél nagyobb felelősséget 
rótt a szövetkezet vezetésére.

Az 1988-as év indítása, a 
tervfeladatok meghatározása, 
a fentiekben vázolt nehézségek 
ellenére is zökkenőmentes 
volt. Az év során kiegyensúlyo
zott pénzügyi körülmények 
között gazdálkodtunk, amely a 
korábbinál gondosabb, előre
látóbb szervezést igényel. A fe
gyelmezettebb munka ered
ményeként az előirányzottnál 
kedvezőbben zártuk az 1988- 
as gazdasági évet. Ezt az aláb
bi adatokon keresztül kívánjuk 
szemléltetni:

Megnevezés Terv Tény Teljesítés 
%-a

Nyereség e/Ft 48 665 50 378 103,5
Árbevétel e/Ft 548 000 582 823 106,3
Keresettömeg e/Ft 80 995 83 998 103.7
Létszám £6 859 843 98,1
Keresetszínvonal Ft/hó 7 857 8 303 105,7
Hozzáadott ért. e/Ft 188 935 202 132 107,0
Bruttó jöv. e/Ft 129 660 134 376 103,6

A többlet nyereséget az elő
ző évinél alacsonyabb létszám
mal valósítottuk meg. A mun
kaerő bérbruttósítás miatti 
„megdrágulása” teljesen új 
gazdálkodási szemlélet kialakí
tását követelte meg vezetőink
től. Célunk továbbra is a tag
jaink teljes körű foglalkoztatá
sa, de a korábbiaknál nagyobb 
hangsúlyt kap a jövedelmező
ség, hatékonyság. Az egy átla
gos állományi létszámra jutó 
nyereség 1988-ban 60 300 fo
rint volt, 6.5 százalékkal maga
sabb az előirányzottnál. A 100 
forint keresettömegre jutó 
nyereség is közel egy százalék
kal haladta meg a tervezettet.

Ágazati szinten, azaz gazda
sági általános költséget nem 
számítva, az elmúlt évben 
minden főágazat nyereséges 
volt. A kialakult kép azonban 
meglehetősen differenciált, 
nyereségtervüket a növényter
mesztési és vegyipari főágaza
tok jelentősebb mértékben túl
teljesítették.

Az alábbiakban röviden ösz- 
szefoglaljuk az egyes főágaza
tok 1988. évi munkáját:

A növénytermesztés a késő 
nyári aszály miatt kukorica 
termelési tervét 91%-ra (4.1 
t/ha) tudta csak teljesíteni. Ez
zel szemben búzából, de külö
nösen rozsból kiemelkedően jó 
termést takarítottak be (4.5 
t/ha, 3.1 t/ha). Kiemelkedő 
volt a lucerna hozama 415 fiá

ról 2 652 tonnát gyűjtöttek be, 
azaz hektáronként 6.4 tonnát.

Az ültetvények továbbra 
sem váltják be a hozzájuk fű
zött reményeket. Az év folya
mán a termeléshez szükséges 
anyagok, alkatrészek árai több 
alkalommal drágultak. Ennek 
ellenére a traktorüzem és a 
gépjavító műhely költségei a 
tervezett szinten alakultak. 
Mindezek eredményeként a 
növénytermesztési főágazat 
ágazati nyereségtervét megkét
szerezte, árbevételét pedig kö
zel egyötödével növelte.

Az állattenyésztési főágazat 
mind a hústermelést, mind a 
tejtermelést tekintve viszony
lag eredményes évet zárhatott. 
Tej értékesítése 2.8 millió liter 
volt, 12%-kal több mint a ter
vezett. Az értékesített tej 
40%-a a kihelyezett állomány
tól származott. Év végén az 
592 db tejelő tehénből 205 db 
volt kihelyezve tagjainkhoz, 
dolgozóinkhoz.

Különösen eredményes évet 
mondhat magáénak a juhá
szat. Nyereségtervét túlteljesí
tette, gyapjúból 23 tonnát, vá- 
gójuhból pedig 81 tonnát érté
kesített. Áz évek óta vesztesé
gesen gazdálkodó húshasznú 
szarvasmarha ágazat felszámo
lása a vezetőség döntésének 
megfelelően megkezdődött. A 
szakvezetés egyidejűleg gon
doskodik a HSZV. épületeinek 
gazdaságos hasznosításáról.

A takarmánykeverő üzem az el
múlt év során 13 430 tonna ke
veréktakarmányt gyártott, 5%- 
kal többet, mint a tervezett. Az 
év közepén végrehajtott átszer
vezés során a kiskereskedelmi 
hálózat az üzem irányításához 
került, a termelés és értékesítés 
egységet alkot.

A háztáji főágazat 1988-ban 
közel 50 millió Ft értékű me

zőgazdasági terméket vásárolt 
fel. zömmel tagjainktól. 
Ugyancsak a főágazat integrá
lásában valósult meg 469 db 
kihelyezett nagysúlyú un. ..bi
osertés” értékesítése, amely 
szövetkezetünk egyik új vállal
kozása. Ezekből a sertésekből 
elsősorban tőkés exportra ke
rülő termékeket állít elő a Bu
dapesti Húsipari Vállalat.

Felvásárlás 1988. evben háztáji gazdaságainktól
Terv: Tény: %

Tej felvásárlás ezer liter 
Zöldség-gyümölcs t 
Sertés db 
Szarvasmarha db 
Csirkenevelés ezer db 
Vágónyúl db

450 572 127,1
200 125 62,5

2 500 2 389 95,6
220 167 75,9

93,0170 000 158 100
12 000 13 430 111,9

A háztáji gazdálkodás tá
mogatása elsősorban tagjaink 
kiegészítő jövedelmének bizto
sítása céljából a jövőben is fel
adata a a tsz. vezetőségnek. Az 
elkövetkezendő időszakban 

-azonban feltétlenül növekszik 
a jövedelmezőség szerepe, fi
gyelemmel kell kísérni a ter
meléshez lekötött tőke hozadé- 
kát, ki kell alakítani a tag és a 
nagyüzem közös kockázatvál
lalásának mindkét fél számára 
előnyös vállalkozási formáit.

Az ipari szolgáltató tevé
kenységet folytató főágazatok 
az elmúlt évekhez hasonlóan 
1988-ban is betöltötték egyen
súlyteremtő, foglalkoztatási 
szerepüket és részarányukat 
meghaladóan járultak hozzá 
szövetkezetünk nyereségéhez. 
Augusztus óta az ipar egységes 
irányítás alatt áll. Az akkor 
megszervezett ipari igazgató
ság éves árbevétele 289 millió 
Ft, amelynek tiszta nyereség
tartalma közel 20%. Szövetke
zetünk ipari részlegei több 
mint 400 dolgozónak biz
tosítanak munkát.

A konkurencia erősödése, a 
belföldi kereslet csökkenése, 
megköveteli a minőség, a szál
lítási határidők pontos betartá
sát, a kereslethez igazodó 
gyors termékváltást. Ezen a te
rületen még vannak tenniva
lók, jóllehet főleg a textilipari 
szolgáltatások és a vegyipar 
egyes területein jelentős fejlő
dés tapasztalható.

Beruházásainkat 1988-ban 
úgy igyekeztünk megvalósíta
ni, hogy összhangban legyen a 
termelés, gazdálkodás szük
ségleteivel, illetve pénzügyi le
hetőségeinkkel.

29 millió Ft-os fejlesztésünk 
elsősorban az infrastruktúra 

fejlesztését és gépparkunk kor
szerűsítését célozta.

A Fischer telepi, táborfalvai 
és Ilona majori gázellátásra 4.9 
millió Ft-ot, távbeszélő- 
hálózatupk korszerűsítésére 1.9 
millió Ft-ot fordítottunk. A Fő 
utcai telepen létesített szilárd
burkolatú út 479 ezer Ft-ba ke
rült.

Megkezdtük Ilona majorban 
egy „Sirokkó” típusú energiata
karékos terményszárító beren
dezés és a hozzá kapcsolódó 
2 000 t kapacitású szemester
mény tároló építését, amelyre 
1988-ban 9 millió Ft-ot fordítot
tunk, átadására pedig 1989 nya
rán kerül sor.

Új gépek, berendezések el
múlt évi beszerzésének értéke 
7.7 millió forintba került.

A társasági törvény adta lehe
tőséggel élve, a piaci viszonyok 
erősödésével sok új szereplő fel
tűnésével számolhatunk a gaz
dasági életben. Ez a változás 
nemcsak az ipari, hanem, bár 
kisebb mértékben a mezőgaz
dasági tevékenységeknél is 
éreztetni fogja hatását. Ehhez a 
hatáshoz rugalmasan — töb
bek között — új típusú, valóban 
hatékony érdekeltségi rendszer 
kialakításával lehet alkalmaz
kodni. Ilyen lehet a már bevált 
részesmuvelés mellett az 
általánydíjas elszámolás, vagy a 
gazdaságos nagyüzemi működ
tetésre alkalmatlan földterüle
tek, eszközök bérbeadása.

A hosszú távú üzemi érde
keltség formáinak elterjedésé
vel növekednie kell a tagság 
tulajdonosi érdekeltségének. 
Ennek jó eszköze lehet a rész
jegy, célrészjegy mellett az 
1989. évben megjelenő 
vagyonjegy, de gazdaságilag 
indokolt esetben a tagokat kft. 
formájában is be lehet vonni a 
különböző vállalkozásokba.
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őszi mélyszántás

Őszi és téli munkák a
Ebben a tavaszias télben 

Takács Istvánt, a növényter
mesztési főágazat vezetőjét ar
ról faggatom, mivel töltötte a 
hozzátartozó 120-130 ember 
az elmúlt hónapokat?

— Kezdjük a szántással, 
amit az év utolsó negyedében 
teljes erővel folytattunk. De
cember végéig mintegy ezer 
hektárt szántottunk fel s egy
ben műtrágyáztunk is. Az 
alapműtrágyázást összesen 
1100 hektáron végeztük el, a 
szervestrágyázást pedig húsz 
hektáron.

Az őszi vetések állapotáról 
annyit, hogy a búza a korai 
fagy miatt vontatottan kelt. 
Nem kedvezett a vetéseknek a 
hó hiánya sem, így állapotuk 
az előző évekénél gyengébb, s 
általában közepesnek mond
ható.

Jelentős volt az őszi mun
kák sorában a 32 hektár téli al
más korszerűsítése. Ez ponto
sabban azt jelenti, hogy a régi

ültetvény minden második so
rát kihúzzuk. A munkát 1990 
tavaszára fejezzük be. A nagy
arányú szervestrágyázás során 
32 ezer mázsát, azaz hektáron
ként ezer mázsát szórtunk ki.

— Milyen eredményeket 
könyvelhettek el maguknak az 
őszi betakarításokat követően?

— Az előzetes számítások 
szerint főágazatunk hozza a 
tervezett nyereséget, de termé
szetesen az előző évi ered
ményt a szabályozók változása 
miatt nem éljük el. Az időjá
rás is elég gyakran közbeszólt 
tavaly. Napraforgóból pédául 
250 hektáron 2 millió forint 
nyereséget értünk csak el, 
mert az aszály miatt a termés 
elmaradt korábbitól. Az Iregi 
csikósból például hektáron
ként 18,7 mázsa, az étkezési 
célokat szolgáló Grand Seed- 
ből pedig 11 mázsás átlagter
mést takarítóiunk be. Szőlőből 
a súlyos tavaszi fagykár követ
keztében hektáronként mind-

Folyik a téli nagyjavítás. Az előtérben Katona Ferenc
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határban
össze 20 mázsát szüreteltünk. 
Ez a tervezett mennyiségnek 
alig egynegyede. A nyári és a 
téli almát ugyancsak komoly 
fagykár érte, júniusban pedig 
jégverés. így a minőség és a 
mennyiség természetesen szin
tén alacsonyabb a tervezettnél. 
Az Állami Biztosító kártéríté
sével azonban végül ezen a te
rületen is veszteség nélkül zár
tuk az évet.

Az alma egy részének a be
takarítása egyébként a „Szedd 
magad” mozgalom keretében 
történt. Hat-nyolc forintos ki
logrammonkénti áron mintegy 
18 vagont értékesítetünk, s ezt 
a gyakorlatot az idén is alkal
mazzuk.

— Milyen eredményre szá
mítanak a növénytermesztés
ben 1989-ben?

— Az áremelkedések, a je
lentős elvonások várhatóan to
vább rontják pozícióinkat. 
Számításaink szerint a költsé
gek növekedése öt-hatmillió 

forintot is jelenthet. Többe 
kerül a műtrágya, a növény
védőszerek, az üzemanyag, a 
társadalombiztosítás stb. A 
felvásárlási árak viszont vár
hatóan csak 1-1,5 millió fo
rint értékben emelkednek. A 
szövetkezet és ezen belül fő
ágazatunk is keresi a kom
penzáció lehetőségeit. Az 
egyéni érdekeltség növelésére, 
a tartalékok jobb feltárására, 
önelszámoló egységeket ho
zunk létre. Támogatjuk az 
egyéni kezdeményezéseket 
olymódon is, hogy 200 hek
tár külterületi földet kínálunk 
eladásra. Ezek a földek nagy
üzemi művelésre alkalmatla
nok. Sajnos,. eddig nemigen 
jelentkeztek az érdeklődők

— Mit dolgoznak jelenleg a 
növénytermesztők?

— A gépműhelyben a téli 
nagyjavítással töltik idejüket. 
Az erő- és munkagépeket ké
szítik fel a tavaszi kampány
munkánkra. A csávázás egy mozzanata

Ószi felvétel a szüretről

Hrubos Ferenc pincemester az új borral
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Kinőtték a Commodore-t
Már ki is csomagolták az új 

Robotron 750-et, s már a szá
mítógépkezelői tanfolyamon is 
túl van mindenki a számviteli 
osztályon. Az itt dolgozók iz
gatottan várják a premiert, 
amikor felavatják az új masi
nát.

De azt is tudják, hogy az el
ső örömöt kemény munka fog
ja követni. Az új gépbe táplál
ják hamarosan az ÁFA és az 
SZJA nyilvántartást, s a ké
sőbbiek folyamán az egész fő
könyvi, pénzügyi és állóeszköz 
alrendszert.

Mindezekről Sarai Béláné 
könyvelési csoportvezető tájé
koztat, aki számot ad a köz
gazdasági, számviteli, pénz
ügyi, bér- és munkaügyi osz
tály dolgozóinak feladatairól.

Szavaiból megtudom, hogy 
az eddigi munkát is gép segí
tette, de a Commondore 64-et 
már „kinőtte” az Örkényi ter
melőszövetkezet adatrengete

ge-
— No azért még marad 

munkánk! Sok területen kézi 
nyilvántartásra is szükség van. 
Például az általános forgalmi 
adó nyilvántartását géppel és 
kézzel is végezzük, de az ága
zatok költségvetési munkálata
it, a napi adatszolgáltatást is 
főként kézzel láttuk el! Saj

nos, a gép nem mindenre 
megoldás.

Szóba kerül a zárás idősza
ka- ami még most, az év ele
jén is tart. December elejétől 
nagy erőfeszítést, sok túlmun
kát követelt ez a feladat a 
kollektívától. A mérlegkészítés 
még tart, de mindenki lelkes, 
hiszen az eddigi adatok arra 
engednek következtetni: jól 
gazdálkodott a szövetkezet az 
elmúlt évben.

— Hogyan fogadták a dol
gozók azt a tényt, hogy min
denkinek el kell végeznie a 
számítógépkezelői tanfolya
mot? — faggatom a könyvelési 
csoportvezetőt.

— Talán furcsán hangzik, 
de mindenki örült neki. Ez a 
kor követelménye. A gépi 
adatfeldolgozásé a jövő. S ezt 
itt mindenki megértette. Az öt 
napos — kihelyezett — IBM 
tanfolyamon lelkesen vett részt 
valamennyi számvitellel foglal
kozó dolgozónk, így Sarai Bé

láné, aki egyben azt is elmond
ja, hogy mennyire nagy pon
tosságot kíván az új gép. De — 
mint magyarázza — ez is 
megéri a fáradságot:

— Hosszú távon kamatozni 
fog a mostani erőfeszítésünk. 
A gép még elbírja a készlet
nyilvántartás, a bér- és mun

kaügyi alrendszer adatait — 
magyarázza, s arról szól, hogy 
milyen rendkívüli szerepet tölt 
be a gép az adminisztráció 
munkájában.

— Most például a személyi 
jövedelemadó okoz sok mun
kát. A háztáji jövedelmek pél
dául családi vállalkozásként 
kezelendők, ezért az adózás ki
számításánál ezt kell figyelem
be vennünk. Alig várjuk, hogy 
erre a feldolgozásra is készül
jön program. S akkor csak be
tápláljuk az adatokat. . .— ál
modozik a jövőről. Majd a va
lóságba visszatérve az admi
nisztratív dolgozók elismerésé
ről beszél. Megtudom, hogy 
mint mindenütt, itt is szürke 
eminenciásként kezelik az ad
minisztrátorokat. Ám valami
vel jobb a helyzetük a kör
nyékbelieknél: a szövetkezet 
mind anyagilag, mind erköl
csileg elismeri ezt a nem 
könnyű munkát:

— Szerencsére elmúlt az az 
idő, amikor azt mondták, 
hogy az irodában csak kávé
zás, körömlakkozás folyik. 
Tudják, hogy szükség van a 
munkánkra, s ez a számító
gépvásárlás is bizonyítja: tud
ják, hogy adatfeldolgozás nél
kül lehetetlen nyomon követni 
a termelést.

Ketten a könyvelésről: Stateller Ferencné és Karlik Andrásné

A tavalyi 
vezetőségi 
ülések 
határozatai

Szövetkezetünk testületi 
ülésein hozott határozataiból 
a teljesség igénye nélkül né
hányat megemlítünk.

1. Elsősorban a gazdálko
dás szervezetének átalakítá
sát, a megújulást és a haté
konyság növelését célozták az 
alábbi határozatok. Például 
az egyik:

— az ipari tevékenységek 
(vasipar-vegyipar) összevoná
sát mondta ki. 1988. szep
tember 1-jétől jött létre az 
egységes ipari tevékenység 
irányítására a műszaki igaz
gatóság, melynek vezetője a 
korábban vegyipari főágazat- 
vezetőként dolgozó Szabó Fe

renc vegyészmérnök lett.

2. Hasonlóképpen a fenti 
cél vezette testületünket, 
amikor a kihelyezett tehénál
lományt az állattenyésztési 
főágazattól a háztáji főága
zathoz helyezte szervezetileg.

3. A központi szállítás 
munkájának korszerűbbé té
tele érdekében szervezeti mó
dosítás végrehajtását írta elő 
a vezetőség. A tevékenység 
átdolgozása, a költségtéríté
ses elszámolási rendszer be
vezetése várhatóan 1989. áp
rilis 1-jétől lép életbe.

4. Együttműködési szerző
dést kötöttünk a Karolina úti 
Ortopéd Klinikával, melynek 
keretén belül dolgozóink 
szükség esetén soron kívüli 
orvosi ellátásban részesülnek.

5. A táborfalvai általános 
iskola bővítéséhez termelő
szövetkezetünk vezetősége 
hozzájárult, mely 500 000 fo
rint értékű anyagon felül a 
szükséges mennyiségű sódert 
és annak szállítási átvállalását 
jelenti.
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Nagyobb érdekeltség a sertéshizlalásban
Szövetkezetünk tagsága 

bizonyára értesült róla, 
hogy biosertés előállításával 
foglalkoznak tagjaink, állat
tartóink. Szeretnénk rövi
den vázolni, hogy mit is je
lent tulajdonképpen ez, és, 
hogy került szövetkezetünk
be.

Tagjaink hallomásból, 
tapasztalatból tudják, hogy 
hagyományos sertéshizla
lásban jó eredménynek szá
mít, ha a gazda 400 forint 
eredményt el tud érni egy 
120 kg-os súlyban leadott 
sertésen. Ezért a sertéshiz
lalási kedv a községeinkben 
visszaesett, melyet a háztáji

bán egy olyan sertés előállí
tása, mely 10—12 hónapra 
140—160 kg-os testtömeget 
ér el.

Húsa: zamatos, porha- 
nyós és kevesebb fiziológiai 
vizet tartalmazzon.

Szalonnája: legyen érett, 
vajpuhaságú és természetes 
sózás és nedves pácolás 
(füstölés) után nyersen is 
fogyasztható.

A bio-követelményeknek 
megfelelően tartástechnoló
giai előírás, hogy az istálló 
épülete legyen természetes 
megvilágítású és szellőzésű. 
A takarmány természetsze
rű gazdasági abrakból és fe-

ges vas, réz és cink utánpót
lása megengedett. Széna 
félék etetése is célszerű, 
előnyben részesítve a pil
langósokat. A zöldtakarmá
nyok, répafélék, tök és ko- 
bakosok takarmány-kiegé
szítése javasolt.

A gyógyszereket lehető
leg természetes anyagokkal 
kell pótolni, a védőoltások 
szigorúan indokolt esetben 
megengedett orvosi felügye
lettel adhatók.

Az elhelyezést és az opti
mális férőhelyeket szigorú
an ellenőrizzük az egyetem 
állattenyésztési szakembe
reivel. Keresztezési tervünk-

nyésztési és húsipari minő
sítésre. Menetközben törté
nő húsminősítésekkel, sza
lámi minősítésekkel a leg
jobb variáció előállítása a 
célunk.

A tenyészállatok tartását 
és szaporítását a termelő
szövetkezetünk háztáji in
tegrációban oldotta meg. 
Főleg tanyákon kistermelő
ink, tagjaink végzik. A hiz
lalás szintén kistermelői in
tegrációban történik. Szö
vetkezetünk, szakembert, 
állatorvost, általunk előállí
tott tápot, alomszalmát, 
anyagi érdekeltséget bizto
sít.

felvásárlásunk úgy érzékelt, 
hogy az előző években le
adott 4000 hízó helyett, 86- 
tól csak 2000-et tudtunk fel
vásárolni. Termelőszövetke
zetünk vezetése kereste a le
hetőségét annak, hogy az 
érdekeltséget újra vissza 
tudjuk állítani a sertéssel 
foglalkozó tagjainknál, kis
termelőinknél.

A Budapesti Húsipari 
Vállalat, amely piaci lehe
tőséget látott egy új sertés
fajtában, erre alapozva 
partneri kapcsolatot kere
sett.

Mi is ez a piaci lehető
ség?

Európa fejlett sertéste
nyésztő országában és a pi
acokon egyre jobban igény
lik a vásárlók a jobb minő
ségű, ízletesebb, kevesebb 
vizet tartalmazó sertéshúst 
és az ebből készült szárazá
rukat.

A „Herz” márkás szalá
mi is még értékesebb lenne, 
ha minősége egységessé és 
állandóvá válna. Tehát cél 
volt hagyományos tartás
technológiával, zömében 
természetes gazdasági ta
karmányokkal egy hazánk
ban megtalálható és honos 
fajták keresztezéséből, lehe
tőleg kistermelői integráció 

hérjéből álljon. A keverék 
nem tartalmazhat antibioti
kumokat, chemoterápiás 
hozamfokozókat (hormono
kat). A malacok számára 30 
kg-os élősúlyig a mestersé-

ben négy alapfajta, a ma
gyar nagyfehér, a magyar 
lapály hússertés, a szőke 
mangalica, és a duruc sze
repel. Elsőként az F generá
ciók kerültek hizlalásra, te

A genetikai, tenyésztési, 
hizlalási, állathigéniai- 
állategészségügyi, valamint 
tartástechnológiai munkák 
közvetlen irányítását és ko
ordinálását a Gödöllői Ag
rártudományi Egyetem Ál
lattenyésztési Tanszékének 
sertéstenyésztő szakemberei 
látják el.

A Budapesti Húsipari 
Vállalat tenyészanyag vá
sárlásához és a hizlalásához 
anyagi eszközöket biztosít. 
Az elkészült hízókat magas 
áron visszavásárolja.

Jelenleg 54 helyen min
tegy 328 anyakoca, 38 kan 
és 1650 hízóállat van kihe
lyezve. Az eredmények biz
tatóak, a termelők számítá
sukat megtalálják.

Háztáji főágazatunk vár
ja a kísérletbe bekapcsolód
ni szándékozó kistermelő
ket.

Rózsavölgyi Ferenc 
termelési elnökhelyettes
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Bővülő tevékenység a háztáji főágazatban

A nagyüzem hátterében
Termelőszövetkezetünk a háztáji fő- úgynevezett bio- vagy delikátsertés te-

ágazatot, mint önálló főágazatot, 
1978-ban a két termelőszövetkezet, a 
Haladás és a Béke egyesülése hívta 
életre.

Az akkori vezetés, valamint a nép
gazdasági elvárások lehetővé tették a 
kistermelők és a háztájiban termelők 
összefogását. Megalakulása idején e 
tevékenységi körön kívül a főágazat a 
budapesti és a Duna Csokoládégyár
nak végzett különböző termékek cso
magolását is megol dotta.

A termelőszövetkezet időközben 
saját anyagi forrásból megépítette és 
üzembe helyezte a takarmánykeverő 
üzemet. Kettős elhatározásból épült 
fel ez a takarmányüzem. Egyrészt 
azért, hogy saját állataink takar
mány- és tápellátottságát biztosítsa, 
valamint kiteijedt bolthálózattal elő
segítse a kistermelők táp-, takar
mány- és egyéb anyagokkal való el
látását. Időközben Örkényben és 
környékén, valamint egy-két távolab

nyésztését, illetve annak előállítását a 
háztáji gazdaságokban. A Húsipari 
Vállalat olyan igénnyel állt elő, hogy 
részére egységes húsminőség szüksé
ges a Herz-szalámi gyártásához, ezt az 
igényt viszont csak úgy lehet megvaló
sítani, hogy a hagyományos sertéshíz- 
lalásról — mely intenzív tápfelhaszná
lással történik — át kellett állnunk egy 
új takarmányozási módra. (Lásd ak

kunkét a 7. oldalon.)

Pillanatnyilag ebből a fajtából 328 
anya, 38 kan és 1650 hízóállomány 
van háztáji gazdaságba kihelyezve. 
Egyelőre még kísérleti jellegű a hizla
lás, így a Húsipari Vállalat nagymér
tékben ‘támogat bennünket pénzzel, 
az Agrártudományi Egyetem szakmai 
irányítással, termelőszövetkezetünk 

bi községben 15 táp- és takarmany- 
boltot hoztunk létre.

A háztáji főágazat tevékenységi kö- 

megszervezi és ellenőrzi az állatok fej
lődését, valamint gondoskodik elegen
dő tápról, illetve takarmányról.

1988. július elsejével a főágazat sze
mélyi és tevékenységi körében váltó-, 
zás állt be. Aradi István főágazatvezető 
nyugdíjba vonult és az új tsz-vezetés, 
amely 1988. márciusa óta vette át a 
termelőszövetkezetünk irányítását, a 

rei ezen időszakban: csirkeneveltetés, 
sertéshízlalás, nyúlneveltetés, háztáji
ba kihelyezett szarvasmarhagondozás,

következőképpen csoportosította át á 
főágazatot: a táp- és takarmánybolto
kat a takarmánykeverő üzemhez, az

pecsenyebárány tartása és természete
sen ezen állatok felvásárlása, valamint 
a tejfelvásárlása.

A táp- és takarmányboltok áruval 
való ellátása, nagyban elősegítette a 
háztáji gazdaságok virágzását, létét. 
Természetesen a főágazat megszervez
te azt is, hogy az úgynevezett zártker
teket, valamint a nagyüzemileg ném 
hasznosítható területeket a kisterme
lők rendelkezésére bocsátotta, mégpe
dig ellenszolgáltatás fejében bérbead
ta azoknak, akik ezt igényelték, külö
nös tekintettel arra, hogy ezáltal is 
biztosítsuk és elősegítsük a termelést.

1987- év elején a sertés- és szarvas
marha-értékesítést már úgy oldottuk 
meg, hogy közvetlen mi vásároltuk fel 
és szállítottuk be a Budapesti Húsipa
ri Vállalatnak. A jó kapcsolat, vala
mint a Húsipari Vállalat igénye alap
ján 1987. májusában mgszerveztük az 

édességcsomagolót pedig a szolgáltató 
üzemhez kapcsolta. így módosult a 
háztáji főágazat tevékenysége, jobban 
tud összpontosítani a termelésre. A 
teljességre nem törekedve, néhány te
vékenységi kört felsorolok: csirkene
veltetés, kommersz sertéshízlalás, 
szarvasmarhahízlalás, nyúlneveltetés'. 
A tejelő tehén-állomány is átkerül a 
háztájiba, így ennek a tej felvásárlása is 
a főágazat feladata. Meg szeretnénk 
oldani a háztáji fóliás és szabadföldi 
zöldség és gyümölcs értékesítését is.

A népgazdasági igény, a háztáji tevé
kenység, s ilyen kiteijedt formában csak 
ott üzemeltethető, ahol olyan erős 
nagyüzem áll háttérben, mint a miénk, 
ellenkező esetben ezek csak hiú, megva
lósíthatatlan álmok vagy elképzelések 
lehetnének a háztáji gazdaságokban.

Horváth Mihály 
a háztáji főágazat vezetője

Megalapozzák a
Nagy Andrásék tanyája a fák közül buk

kan elénk. A szerény, szépen rendben- 
tartott, nagyméretű porta bővelkedik a 
látnivalókban. Egyfelől a régi sertésólak, 
a másik oldalon már az új épület emel
kedik, az udvaron egy valamikori fegy
verpácoló tartályában víz melegszik az 
állatoknak. Az üvegházban is látunk 
mozgást, palántázzák a salátát.

Elsőként a házőrző kutya kerül elénk, 
s félelmetes termete ellenére önmérsék
lettel, békésen fogadja az idegeneket. Az 
egyik épületből rövidesen előjön a házi
asszony is. Mentegetőzik a ruhája, a ke
ze miatt. Sok a munka, ennyi állat mel
lett bizony nem lehet ünneplés az em
ber.

Horváth Mihály, a háztáji főágazat ve
zetője szerint ők a legjobb, illetve egyik 
legnagyobb sertéshizlalói.

— Több mint egy éve foglalkozunk a 
biosertésekkel — mondja Nagyné, s oda
kalauzol a 24 anyakocához. Ezek magyar 
nagyfehér fajták, a két kém pedig manga
lica. Mutatja az első és második leszár- 
mazottaikat, de már a harmadikból is 
vtmnak kismalacok. Mivel ez még kísér
leti állomány, a nyilvántéirtás miatt 
mindegyiknek csipkézik a fülét.

— Összesen hány állatot hizlédnéik?
— Körülbelül 300-at. 150 kilósán ad

juk le a hízókat és ezt általában tíz hóna
pos korban érik el.

— Hányém látják el ezt a munkát?
— A féijemmel és a két fiammal, ösz- 

szesen négyen dolgozunk állémdóan.

A harmadik nemzedék
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Bővülő tevékenység a háztáji főágazatban

jövőjüket
Miközben beszélgetünk a családtagok, 

a fiú, a félj is megjelenik egy-egy szóra, 
de máris megy mindenki a dolgára. Még 
az új sertésólon is van munka. Ezt 
egyébként szintén maguk építették, s bár 
így munkadíjra egy forintot sem kellett 
kiadniuk, mégis a félmillió forintot jóval 
meghaladó összegre rúgott a költség.

Nézzük az új ól ketreceit, s benne a 
fiatal hízókat, amint ki be járkálnak a fel
húzható ajtón. Reggelre egy elpusztult 
közülük.

— Nem betegség volt az oka, — mu
tatja a szerencsétlenül járt állatot Nagy- 
né. — Valahogy néha nagyon agresszí
vek ezek a malacok és ilyenkor egy-egy 
gyengébbet elpusztítanak maguk közül.

Ezen kicsit elgondolkodunk. Mi lehet 
az oka, mikor minden szükséges táp
anyagot megkapnak?

— Az ajtókat ezért nem zárjuk le éj
szakára sem, hadd járkálhassanak. Ne 
érezzék magukat rabságban és így nem 
fordulnak gyakran egymás ellen — ma
gyarázza Nagyné.

Pénzről, jövedelemről itt sem beszé
lünk, de nyilvánvaló, hogy ekkora befek
tetésnek, és ennyire sok munkának meg 
kell hoznia a maga hasznát. Hiszen 
amint Nágyné már édesanyaként mond
ja:

— A fiataloknak még sok minden kell. 
Most alapozzuk meg az életüket, a jövő
jüket.

Sz. É.

Nagy András etetés közben

„Különben miért csinálnánk?”

Amikor Horváth Mihály háztáji fő- 
ágazatvezetővel elindultunk, hogy 
megnézzünk egy családi vállalkozást, 
egy háztáji csirkegazdaságot, beval
lom, nagyanyám egykori baromfiud
varát vártam. Ugyancsak meglepőd
tem, amikor az elszívóval, elektromos 
berendezésekkel felszerelt épületbe in
vitált a gazdasszony.

A kellemes melegben, de patyolat 
tisztaságban 10 ezer csirke fogadott!

— Több mint 10 éve foglalkozom 
csirkeneveléssel — kezdi bemutatko
zóul Frim Zoltánná. — December 23- 
án hozták ezt a csoportot. Körülbelül 
7 hét múlva — úgy február közepetá
ján — már ehetővé nőnek a kiscsir
kék.

Ám.megtudom, hogy közben köl
tözködésre is sor kerül. A ládában ho
zott apró naposcsibék szépen gyara
podnak, ezért ebben a helyiségben 
nemigen fémének el. A Frim család 2 
fóliasátrat épített, amelyek szintén fűt- 
hetők, s oda helyezik át a pár hetes 
csirkéket.

— Nem szabad őket összezsúfolni, 
mert akkor könnyebben megbetegsze
nek, és nem- fejlődnek olyan szépen. 
De a betegség megelőzése miatt kell a 
tisztaság is. Hiszen csak egy vakcinát 
kapnak — 3 hetes korukban a kiscsi- 
bék. Ha nem lennének tisztán, rende
sen tartva, bizony könnyen megbete
gednének. De mi ezt szerencsére csak 
hallomásból ismeijük. Nálunk az el
telt 10 év alatt egyszer sem volt ba
romfivész — mondja a ház asszonya, s 
gyorsan lekopogja.

Közben a kifejezetten baromfineve
lésre épített ház berendezéseit mutat
ja: az önetető-önitatógép működését, 
a riasztócsengőt, s szól arról — hogy
ha „elmegy” az áram, ami Örkény

ben elég gyakori, akkor a saját áram
fejlesztő lép működésbe. Szó esik a 
melegbefúvásról, a levegőmozgatásról, 
s az éjjel-nappal égve tartott lámpák
ról.

Aztán ismét a tisztántartásról fagg
atom. Hogyan lehetséges ez? 10 ezer 
csirke mellett? — kérdezem.

— Ez kötelességünk. A csirkeneve
lés első szabálya a tisztaság. A máso
dik pedig a megfelelő hőmérséklet. A 
tisztántartás alapeleme a forgács. 
Rendszeresen kell forgácsot rakni az 
állatok alá, ennyi az egész. Naponta 
többször megnézem, hogy minden 
rendben van-e. De még éjszaka is be
bekukkantok.

— No, de megéri. Ugyan a konkrét 
anyagiakról nem illik faggatózni, azt 
azonban mégiscsak látom, hogy az 
épület ára jócskán visszatérült.

— Különben miért csinálnánk? — 
kérdez vissza Frimné, s elárulja, hogy 
ez igazi családi vállalkozás. Nemcsak 
a feleség reszortja a húscsirke nevelé
se, hanem a család minden tagja beáll 
a gondozásba: — Aki éppen ráér, az 
néz körül. Éjjel-nappal adnak munkát 
ezek az állatok, de hazudnék, ha azt 
mondanám, hogy állandó leterheltsé
get jelent. Napközben ellátom a ház
tartást, a kertet, s közben rendszeres 
időközönként foglalkozom a jószágok
kal is. Én már megszoktam. Szinte 
minden csoportból van néhány ked
vencem. Nézze, ezt a kis sutát — s 
mutatja az egyik pelyhes csöppséget. 
Ez talán kisebb a többieknél, s éppen 
ezért húzódik az egyik legmelegebb 
sarokba. Szinte mindig itt tanyázik.

— Kedvesek ezek a jószágok. Én 
szeretek közöttük dolgozni.

-y -
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Az ipari tevékenység 
és szervezési kérdései

Az ipari tevékenység szövet
kezetünknél számottevő, mind 
a foglalkoztatott létszámot, 
mind a tevékenység nyomán 
keletkező nyereség tartamát 
tekintve. Ez a tény irányította 
a szövetkezet új vezetőinek fi
gyelmét arra, hogy minden
képpen meg kell őrizni, és ha 
lehet tovább kell fejleszteni az 
ipari tevékenység emberi, 
szakmai színvonalát, eszköz
rendszereit, eredményességét. 
Rövid időn belül döntött a ve
zetés arról, hogy szervezeti vál
toztatással elő kell segíteni a 
j'öbb működést, a jelenleg for
rásban lévő gazdasági környe
zetben.

A vasipari főágazat tevé
kenységi köre kibővült az 
édesipari csomagolóüzem ide- 
csatölásával, és a textilipari te
vékenység kiterjedtebb profil
jával; A vegyipari főágazat lé
nyegében változatlan felépítés
ben működik, csupán az a mi
nimális változás lépett be 
1989. január 1-jétől, hogy a te
rületileg azonos helyen lévő 
Üzemek egy üzemvezető irá
nyítása alá kerültek, míg a ko
rábbiakban termékprofil alap
ján tartoztak egy irányítás alá.

jelenlegi piaci környeze
tünk bizonytalanságai nyo
masztóan hatnak azokra az 

üzemeinkre, melyek egyfajta te
vékenységre, vagy egyoldalú 
termékprofilra rendezkedtek 
be. Itt a legsürgősebb feladat — 
és ez minden egyes üzemi dol
gozóra, és vezetőre vonatkozik 
—, hogy a megváltozott körül
ményeinkhez igazodva új ter
mékek gyártását kell mielőbb 
elkezdeni, melyek legalább az 
itthoni, de méginkább a külföl
di piacokon is jól eladhatók.

Ennek megvalósítása azt kí
vánja mindenkitől, hogy le
gyen elegendő hajlama a meg- 
újúlásra, találékonyságra az 
új, keresett termék felismeré
sére, rendelkezzék kellő kreati
vitással, hogy a felmerült, vagy 
megszerzett ötletet valóra tud
ja váltani, igénye legyen a 
pontosság, hogy partneri kör
nyezetének folyamatos elisme
rését biztosítani tudja, rendel
kezzék a saját szakmájában 
olyan szakmai ismeretekkel, 
melyek a jelenlegi környezeté
hez képest lényegesen maga
sabb szintűek. Ha ezeket a tu
lajdonságainkat számba vesz- 
szük és a gyenge pontokat ki
javítjuk, máris közelebb kerül
hetünk a jobb megfelelés igé
nyeihez. Fenti tulajdonságok 
legnagyobb ellenségei az ön
teltség, és a magunkkal való 
teljes megelégedettség, melyek 

mindig az inproduktivitás in- 
goványába vezetnek. E nagyon 
vázlatos felsorolás is mutatja, 
hogy a megújúlásnak, a jobb 
színvonalú termelésnek mi
lyen fontos tényezője az em
ber.

Nagy hiba volna, ha a ter
melés technikai feltételeit nem 
itt és rögtön az emberi ténye
zők fontossága mellett említe
nénk meg, mert elcsépelt 
ugyan, de vitathatatlan igaz
ság, hogy világszínvonalú ter
méket világszínvonalú szakmai 
feltételek mellett lehet előállí
tani. Ezzel együtt hinnünk kell 
abban, hogy jó kiválasztással, 
egyszerűbb szakmai háttér 
megteremtését igénylő termé
ket is lehet találni, amely kül- 
és belpiacon egyaránt jól elad
ható.

A jó színvonalú termelési 
háttér megvalósítása szüksé
ges. Új termékek beindítása 
beruházások nélkül nem le
hetséges. Szövetkezetünk hete
rogén tevékenysége és az eh
hez szükséges fejlesztésre hasz
nált pénzeszközök szűkössége 
sugallja az új termékek, tevé
kenységek, tervek, kis lépések
ben történő megvalósítását, 
hogy a létrehozott új dolog a 
tárgyévben hozza meg azt 

eredményben, amit a jövőben 
rá kívánunk fordítani. Ez 
rendkívül nagy követelmény, 
és igen ritkán érhető el, de 
mégis ezt az alapelvet kell kö
vetni egy-egy új téma beindí
tásával. Szövetkezetünk nincs 
ma abban a helyzetben, hogy 
olyan kockázatot vállaljunk, 
amelyek tetemes anyagi vesz
teséget okozhatnának.

Ha a termelés személyi és 
tárgyi, valamint pénzügyi fel
tételeit sikerül megfelelő szín
vonalon működtetni, ehhez 
még sikerül olyan információs 
rendszert létrehozni, elfogad
tatni és használni, amely a pi
acról, a szakmai színvonalról, 
a körülöttünk zajló gazdasági 
folyamatokról és tendenciák
ról, jogi kereteinkről napraké
szen tart bennünket, akkor, de 
csak akkor mondhatjuk el, 
hogy tettünk valami előrelépés 
ipari tevékenységünk terén.

Végezetül az előbbiekhez 
még egy gondolat: amennyivel 
emberileg, szakmailag jobbak 
tudunk lenni a környezetünk
nél, annyival valószínűbb, 
hogy meg tudjuk állni helyün
ket a gazdasági kihívásokkal 
szemben.

Szabó Ferenc 
műszaki igazgató

A mezőgazdasági gépjavító tanműhelye
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Portré 
helyett...

— Miről fogunk beszélgetni?
— Magáról.
— No, azt nem szeretném. 

Nem vagyok én olyan fontos em
ber. írjon inkább a munkaterüle
temről — javasolja Malata Ist
ván, a lakatosipari főágazat ve
zetője, miközben lehuppan a 
székre. S máris a hat műhely
ben dolgozó 120 emberről be
szél, akik 1970 óta főként a 
Csepel Autógyárnak végeznek 
alkatrészgyártást.

— Távkapcsolórendszerek, 
ventillátorgyűrűk, kipufogó
rendszerek készülnek nálunk — 
s a magyarázatból kiderül, hogy 
erre az évre 90 millió forintnyi a 
Csepel Autó rendelése. — Ezt 
teljesítenünk kell, mert ha mi 
leállunk, a csepeli szalagok sem 
tudnak dolgozni.

Am ezenkívül más megren
delők igényeit is ki tudja elégíte
ni a lakatosipari ágazat kollektí
vája. Saját fejlesztésként készül 
a saválló pillangószelep, amely 
élelmiszeripari berendezések 
fontos alkatrésze. De a mező
gazdasági kardánjavítás egyik 
országos centruma is az Örkényi 
szövetkezet lakatosműhelye. S a 
legújabb gyártmány kooperáció 
eredménye: a Csepel-lel közö
sen dolgozták ki a lengéscsilla
pító lamellák gyártásának tech
nológiáját.

A tervekről szólva az ágazat
vezető elmondja, hogy még az 
idén szeretnék megvalósítani — 
a tervezés stádiumában lévő 
biztonsági zárak gyártását.

— Feladataink maradéktalan 
elvégzésének — sajnos — két 

kerékkötője van: az alaktrészhi- 
ány és a munkaerő minősége.

Annak ellenére, hogy az ága 
zat jó gépparkkal rendelkezik, 
az elhasználódás már alkatrész
utánpótlást kíván. De erre nincs 

■mindig lehetőség. Az ágazatve
zető arról panaszkodik, hogy 
egy-egy gépnél nincs mód nagy
javításra, csak „tűzoltómunkát” 
tudnak végezni:

— A pillangók gyártásához 
az utóbbi években három autó 
matát vettünk. Alkatrész híján 
azonban már. ezeknél is csak 
gyors javításra van lehetősé
günk. Pedig rájuk férne már egy 
generálozás . . .

Míg az eredményekről, a ter
melésről esett szó, csupa mo
soly, lelkesedés volt az ágazatve
zető. Most viszont elkeseredetté 
válik a hangja:

— Létszámban meg is len
nénk, de öt-hat jó szakember iga
zán ránk férne. Nincs elég he
gesztőnk, esztergályosunk. Nem 
értem, hová tűntek a fiatalok!? 
Hol vannak az ifjú szakmunká
sok?

S miközben a pályaválasztás 
gondjairól, a képzés, továbbkép
zés jövőjéről meditál, szavaiból 
bizakodás csendül ki. Ez nem vé 
letlen, hiszen a szövetkezet azon 
igyekszik, hogy minél több fiatal
nak szakmát adjon.

Talán ez is oka annak, hogy a 
gondok ellenére meg sem fordult 
a fejében, hogy munkahelyet vál
toztasson.

— Pedig most ez a divat — 
mondom a kérdéshez kapcsolva.

— Valóban. De én mégsem 
foglalkozom ilyen gondolattal — 
s magyarázza, hogy amikor 1967 
ben ifjú gépésztechnikusként a 
szövetkezethez szegődött, maga 
sem gondolta volna, hogy itt 
öregszik meg:

— Szeretnék nyugdíjba is in
nen menni. Megszerettem ezt a 
társaságot, megszoktam a gon
dokat is. Meg amúgyis, kitartó tí
pus vagyok. Itt születtem, itt aka
rok élni, dolgozni — s végre a 
hosszú kitérő után magáról is be
szél. Elsősorban kötődéséről, az 
Örkényi emberekről, szokások
ról. Jó lokálpatriótához illőn sze
retettel szól a község eseményei
ről, nevezetességeiről. Még a szö
vetkezet szép épülete is szóba ke
rül, s a maga építette családi ház, 
két nagylánya és felesége. Szó 
esik a háztájiról, a megélhetésről 
és a hobbiról, az olvasásról is:

— Legjobban a történelmi re
gényeket szeretem. Csak az a baj, 
hogy kevés az időm az olvasásra. 
Majd, ha nyugdíjas leszek.. . .

— cs —

A munka 
élteti

Évekkel ezelőtt megfogalma
zódott az a cél, hogy az üze
meknek, termelőszövetkezetek
nek meg kell tanulniuk több lá
bon állniuk. Azóta bebizonyo
sodott, reális célról van szó.

Hogy mennyire reálisról, azt 
jól érzékelteti Tóth Pál elbeszé
lése, aki a vasipari főágazatveze- 
tő helyettese.

Egy egyszerű hétköznapjáról 
faggattam, s míg szavait hallgat
tam, kirajzolódott a vasipari fő
ágazat profilja.

Tóth Pálnak fél nyolckor kez
dődik a munkaideje, de általá
ban már hétre Örkénybe ér. El
ső útja a tizennyolc dolgozót 
foglalkoztató cérnázóba vezet, 
ahol az Újpesti Gyapjúszövő
gyárnak végeznek bérmunkát.

Innen beugrik a központba, fő
nökével egyezteti a napi teendő
ket, majd az édesipari csomago- 
lóban ellenőrzi a munkát. He
tente háromszor Tatárszent- 
györgyre megy, ahol konfekció
üzem van. A Minta Női Szabó 
Szövetkezet számára készítenek 
modelleket, de itt található a ki 
varrórészleg is, mely ugyancsak 
az újpesti gyárnak végez bér
munkát, s a Magyar Posztó
gyárnak hüvelyválogatást, fonal
mentést. Mindezek után a Béke 
Termelőszövetkezet központja a 
következő állomás, ahol az üzle
ti partnerekkel folytatja telefon
beszélgetéseit. Nevetve magya
rázza: ez a legkeményebb fe 
ladata. Ismerve a hazai telefon
viszonyokat: ezt el is hiszem...

— Nem aprózza el túlságo
san magát? Nem sok ez a futká 
rozás? Kérdésemre mosolyogva 
legyint. Azt magyarázza, számá
ra ez az élet. 0 szereti a moz
galmas munkát, a sok feladatot:

— Ne vegye túlzásnak, de 
engem valóban nem fáraszt ez a 
munkakör. Biztosan azért, mert 
nagyon szeretek emberekkel 
foglalkozni.

Nemcsak az Örkényi tenniva
lókról, hanem hernádi másodál
lásáról is beszél. S szavai halla
tán rögtön megértem, honnan 
ez az óriási energia, ez a fárad
hatatlan tenniakarás. Ö a her 
nádi labdarúgócsapat edzője.

— Tavaly 22 ponttal mi let
tünk az elsők a megyei másod
osztályban.

Majd ismét a munkára tereli 
a szót:

— Amikor ide beléptem, 
tudtam, hogy mire vállalkozom. 
Sok a feladat, de szép, érdekes a 
munka. Szeretek ebben a kol
lektívában dolgozni.

Terveiről megtudom, hogy a 
vasipari főágazat szogáltató 
részlege újabb lábat igyekszik 
növeszteni. Itt, Örkényben a 
célgazdaság egykori épületében 
konfekció-varroda üzemeltetését 

tervezik, s a fonalmentés gépesí
tésére is még az idén sor kerül:

— Szeretnénk a varrodát 
húsz dolgozóval indítani. Már 
megbeszéltük az üzletet a Min
ta szövetkezettel, akik még Tex- 
tima varrógépeket is a rendelke 
zésünkre bocsátanak. A realizá
lásra még az első negyedévben 
sort akarunk keríteni. A másik 
téma, a fonalmentés gépesítése, 
is konkrét terv. Erre a munkára 
a GYTV-vel szerződünk, s ezen 
a területen is gyors sikert vá
runk.

Amikor a szabadidőről, a pi
henési lehetőségeiről kérdezem, 
elsőként a családját említi. Fe
leségéről beszél, aki mindent 
megtesz azért, hogy a napi fára
dalmakat otthon kipihenhesse. 
A megfelelő családi háttér kellő 
muníciót nyújt a mindennapi 
újabb és újabb feladatok ellátá
sához, s a foci plusz energiát ad, 
de próbatételt is egyben.

Hisz itt is állandóan bizonyí
tani kell. De Tóth Pál „önhajtó” 
típus. Ha nincs munkára ösz
tönző feladata, maga keresi az 
újabb tennivalókat. S mindezt 
örömmel, kedvvel teszi.

Ő mondta: ez élteti. . .

d. cs.
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Primőrök 
a háztájiban

Horváth ék az üvegházban

Nagy Andrásné pikírozza a salátát 

Nőnek a paprikapalánták
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Pártmunka a tsz-ben
Termelőszövetkezetünkben a 

politikai munka irányítását vég
ző pártvezetőség a központi bi
zottság 1987. november 11-i ha
tározata értelmében megszűnt és 
helyette egytestületes pártbizott
ság alakult. A pártbizottság meg
választása 1988. augusztus 26-án 
összevont taggyűlésen megtör
tént. A kilencfős pártvezetőség 
helyett tizenegy tagú pártbizott
ságot választott a tagság. A párt
bizottságba öt új tag került. 
Emelkedett a nők aránya, élet
korban megfiatalodott a pártbi
zottság. Az új pártbizottsági ta
gokkal, a politikai vezetés erősö
dött, szakmai szempontból is ja
vult a pártbizottság összetétele. 
A választás a jelölőbizottság 
mindenre kiterjedő, körültekintő 
munkája alapján történt. Kivétel 
nélkül minden egyes párttaggal 
elbeszélgetett a jelölő bizottság, 
ezentúl véleményt kért a gazda
sági vezetéstől, és a társadalmi 
szervezetek vezető testületéitől.

A pártbizottság tagjai a tsz 
minden fontosabb területén dol
goznak, ezért a politikai munka, 
az irányító, szervező, ellenőrző 
tevékenység minden területen 
érvényesül.

A pártbizottság irányításával 
termelőszövetkezetünkben négy 
alapszervezet működik. Mind a 
négy alapszervezetben öt fős ve
zetőség van. A vezetőségben 
megfelelő arányban vannak kép
viselve a fizikai dolgozók, a nők 
és a fiatalok. Az alapszervezeti 
vezetőségek képesek az új politi
kai szellem, a gazdasági megúju
lás megnövekedett követelmé

nyeinek eleget tenni, megfelel
nek a kibontakozás, a politikai és 
gazdasági raformfeladatainak, 
ha szükség lesz rá, a több párt
rendszer keretei mellett is irányt 
tudnak mutatni a politika helyes 
értelmezésében, alkalmasak a 
politikai és gazdasági munka 
megfelelő koordinálására, a párt
tagok és párton kívüliek kapcso
latrendszerének bővítésére, az 
emberek érdekeinek megfelelő 
képviseletére. Ebben az évben 
került sor a gazdasági vezetésben 
is a váltásra, szövetkezetünk él
ére fiatal, jól felkészült, megfele
lő szakmai végzettségű vezetők 
kerültek.

A választást követően a párt-, 
és a gazdasági vezetés kapcsolata 
közvetlen lett, megszűnt a sze
mélyeskedés, a több nyelven be- 
szélés. Mind a párt-, mind pedig 
a gazdasgi vezetés célja közös, a 
termelőszövetkezet tagjai boldo
gulásának, életszínvonalának 
megtartása, emelése, a közös va
gyon gyarapítása, a szocialista 
gazdaság erősítése, a kibontako
zási program végrehajtásának se
gítése minden területen.

A következő években a párt- 
és gazdasági vezetésnek követke
zetesebbnek kell lenni, a korábbi 
évekhez képest minőségi válto
zásnak kell bekövetkeznie: a po
litikai és gazdasági feladatok 
megtárgyalásában; az informácó 
bővülésében; káder- és személy
zeti munka javításában; a köl
csönös felelősség kialakításában.

Sokakat foglalkoztat a köz
ponti bizottság tagdíj fizetés 
mérséklésével kapcsolatos hatá

rozata is, amelyről konkrétan 
még nem tudunk semmit. 
Nyugdíjasaink egyre többen ér
deklődnek a tagdíjfizetési rend 
iránt. Mint ismeretes, 1988 no
vemberében cseréltük ki a tagsá
gi könyveket. Hárman jelezték, 
hogy nem kívánnak tovább a 
pártnak tagjai lenni, kilépésük 
megtörtént. A többiek az új tag
sági könyvüket átvették.

Az ifjúság nevelésére, velük 
való foglalkozásra ifjúságpolitikai 
határozatot dolgoztunk ki. En
nek a határozatnak a végrehajtá
sát rendszeresen ellenőrizzük. 
Szövetkezetünkben van válasz
tott KISZ-bizottság, de nem mű
ködik. Az elmúlt évben sajnos 
nagyon visszaesett a KlSZ-mun- 
ka.

A termelőszövetkezet vala
mennyi választott bizottságában 
aktívan dolgoznak a kommunis
ták. Minden bizottságban egy 
vagy két fő párttag vesz részt. 
Pártbizottságunk minden alkal
mat felhasznál a különböző fóru
mokon határozatainak ismerte
tésére, érvényre juttatásra. Politi
kai eszközzel segíti a szervezeti 
munkát az oda küldött kommu
nistákon keresztül. A gazdasági 
munkák határidőre való elvégzé
sére serkenti a dolgozókat, az ott 
dolgozó kommunisták példamu
tatásával. A pártbizottság legfon
tosabb kérdésként kezeli, hogy a 
gazdasági vezetés valamennyi te
rületén jól képzett politikai és 
szakmai vezetők legyenek. Rend
szeresen gondoskodik a párt tag
jainak, illetve az alapszervezet 
tagjainak politikai oktatásáról. 

Ülésezik a pártbizottság 

Jelenleg egy fő tanul a marxista- 
leninista esti egyetemen. Alap
szervezeteink szervezik a téli po
litikai tanfolyamokat, ahol a cél, 
hogy minden párttag részt ve
gyen, kivéve az idős, beteg tagja
inkat.

A termelőszövetkezetben 19 
szocialista brigád működik. A 
brigádokban dolgozók létszáma 
meghaladja 350 főt. A korábbi 
évekhez képest emelkedett a bri
gádtagok létszáma, javult a fiata
lok és a nők aránya. A brigádok 
munkáját a szövetkezet verseny
bizottsága irányítja, a pártbizott
ság a politikai munkában, vitafó
rumokon, vetélkedőkön képvisel
ve van. 1988. november 25-én 
tartottuk meg a szocialista bri
gádvezetők fórumát, amely — 
ügy érezzük — sikeresen teljesí
tette feladatát.

A pártbizottság és az alapszer
vezetek kapcsolata a dolgozókkal 
jónak értékelhető, kölcsönös 
őszinteség jellemzi. Az egyes 
alapszervezetek megfelelően ér
vényt szereznek a párt politikájá
nak a hozzájuk tartozó munkate
rületen. Ez a munka nagyon sok 
társadalmi lekötöttséget igényel, 
de megbecsülése, anyagi java
dalmazása a háttérbe szorul.

A termelőszövetkezetben szak
szervezeti bizottság működik, 
melynek feladata a dolgozók ér
dekképviselete. A szakszervezet 
munkáját a pártbizottság segíti. 
Pártbizottságunk kapcsolata a 
felsőbb pártszevekkel jó, mun
kánkat támogatják. A nagyköz
ség vezetőivel, tanács, községi 
pártalapszervezet, szakmunkás
képző iskola, a területünkön, il
letve a környékünkön állomáso
zó katonai alakulatok vezetőivel 
szintén jó a kapcsolatunk, időkö
zönként tájékoztatjuk egymást a 
gondjainkról. A termelőszövet
kezet vezetősége közvetett mun
kakapcsolatot létesített a környe
ző gazdaságok vezetőivel.

Pártbizottságunk rendszeres 
havi információs jelentést készít, 
melyben minden fontos politikai 
és gazdasági eseményről, a dol
gozók közhangulatáról tájékoz
tatja a felsőbb pártszerveket.

A pártbizottság nagy figyel
met fordít a községben lévő 
munkásőr-szakasz tevékenységé
re, politikai nevelésére.

Bodnár Gábor
a pártbizottság titkára

A tavaly augusztusi válasz
táson a pártbizottság tagja 
lett: Bodnár Gábor, Gombár Ist
ván, Hrubos Györgyné, László Mi
hály, Leskó Mihály, Moldován Atti- 
láné, Ribainé Frim Erika, Rózsa
völgyi Ferenc, Sárközi Gyula, Svi- 
hura István, Szőllősy Sándor.
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Szociális és közművelődési tevékenység a szövetkezetben

2,3 millió forintot használtak fel
Alapvető célunk, hogy az el

végzett munka utáni jövedel
meknek mind meghatározóbb 
szerepe legyen abban, ki mi
lyen körülmények között tud 
élni. Emellett vannak olyan 
szociális természetű gondok, 
amelyek az esélyegyenlőséget 
és a létfeltételeket is erősen be
folyásolják.

Azon igyekszünk, hogy 
csökkentsük az életfeltételek
ben meglévő egyenlőtlenséget, 
s segítsük a termelés haté
konyságát is. A szociális célo
kat szolgáló kiadásainkat szö
vetkezetünk eddig sem tekin
tette gazdasági eredményei 
megterheléseként, mivel figye
lemmel van a legfőbb értékre, 
a dolgozó emberre, biztonsá
gos, egészséges munka- és 
életkörülményeire. Szövetke
zetünknél elismert mértékben

valósul meg a munkakökrül- 
mények javításával, a munka
helyi közösségek életével kap
csolatos emberi gondoskodás.

A szövetkezeten belüli szoci
álpolitika szerepe egyre inkább 
növekszik. A dolgozók életében 
mindinkább szerepet játszik a 
szociális támogatás színvonala 
(lakáshozjutás segítése, tovább
tanulók, nagycsaládosok segí
tése). Ugyanakkor abban a sa
játos helyzetben is vagyunk, 
hogy az aktív dolgozókon kívül 
mindig fokozott figyelmet szen
teltünk a nyugdíjas és járadékos 
tagjaink segítésére is.

Néhány adat az október 31- 
ig nyújtott szociális támogatá
sokról:

Üdülésekre: 278 628 forin
tot fordítottunk, melyet össze
sen 294 fő vett igénybe, az 
alábbiak szerint:

Tőser  dó:

Harkány:

Gyula:

107 fő
— ebből gyerek 42 fő
— nyugdíjas 3 fő

68 fő
— ebből gyerek 16 fő
— nyugdíjas 3 fő

119 fő
— ebből gyerek 29 fő
— nyugdíjas 8 fő

Az üdülésben résztvevők ál
tal térített összeg 154 468 fo
rint így a szövetkezeti hozzájá
rulás 124 160 forint.

Szociális célú pénzeszköze
ink felhasználása október 31-ig 
2 342 000 forint. Ebből segé
lyekre:

Szülési segélyre
Temetési segélyre 
(1 fő saját halottunk volt)
Házassági segélyre
Rendkívüli gyorssegélyre
Szociális segélyre

42 000 Ft (41 fő)

41 549 Ft (26 fő)
8 000 Ft ( 8 fő)
4 000 Ft ( 2 fő) 

48 000 Ft (47 fő)

Az 1988-as évben először a 
belső szabályzatunkban foglal
tak szerint beiskolázási segély
ben részesítettünk 71 főt 
89 400 forinttal.

Segélyekre összesen 232 949 
forintot fizettünk ki 195 fő ré
szére. Ez az összeg 70 000 fo
rinttal több, mint 1987-ben 
volt. Ezen belül az alábbi fel
használások történtek:

— ebédtérítés 122 000 Ft
— sport 104 000 Ft
— iskola 35 000 Ft
— könyvtár 25 000 Ft
- KISZ 30 000 Ft
— horgász

egyesület 150 000 Ft
— nőnap 117 000 Ft
— reklám 10 000 Ft
- TMK (üdülők

karban
tartása) 118 000 Ft

— járadék
kiegészítés 770 000 Ft 

Az utóbbi tétel 240 000 fo
rinttal növekedni fog és meg
haladja az 1 000 000 forintot, 
mely azt hiszem igen pozitív 
tény, hiszen nem a létszám 
növekedéséből, hanem a jára
dékkiegészítés összegének 
emeléséből ered.

Külföldi út, kirándulás tá
mogatása — mely a 227 000 
forint költségből 72 280 forint 
dolgozói térítés mellett —, 
154 720 forint szövetkezeti 
hozzájárulást jelentett.

A fentieken túl ebben az év
ben mindhárom községben 
felmértük az idős nyugdíjas és 
járadékos tagjaink helyzetét. 
Több esetben végeztünk kör
nyezettanulmányt is. Ezek 
alapján:

Táborfalván 11 fő részére
Tatárszentgyörgyön 16 fő részére
Örkényben__________ 41 fő részére

összesen

tűzifát juttatunk, mely összesen

Az év során, ha az eddig ki
fizetett segélyeket összeadjuk, 
akkor látjuk, hogy 340 949 fo
rintot fizetünk ki, több mint a 
kétszeresét az 1987-ben kifize
tett összegnek.

A TT-vel közösen környe
zettanulmányt folytattunk az 
alacsony nyugdíjjal rendelke
ző tagjainknál, mely alapján 
négy főt terjesztettünk fel a 
Területi Szövetséghez kivételes 
nyugellátásra.

Szociális támogatásként köl
csönben részesítettünk egy főt 
15 000 forinttal.

Tájékoztatásul közlöm, 
hogy az előtakarékosság nél
küli szociális lakásépítési köl
csönben részesülő dolgozónk 
építkezése szépen halad, a ház 
már részben tető alatt van.

16 500 Ft-ot
6 000 Ft-ot + 12 m3 tűzifát 

61 500 Ft-ot + 5 m’tüzifát
84 00 Ft-ot és
24 00 Ft-ot képviselő 

108 000 Ft-ot jelentett

Egy fő esetében adtunk 
munkaterápiás kezelés meg
kezdéséhez javaslatot.

Munkánkhoz jelentős segít
séget kaptunk társadalmi szer
veinktől, a munkaügyi osztály
tól, melyet ezúton is szeretnék 
megköszönni.

A jövőben még inkább azon 
leszünk, hogy bizottságunk az 
eddigiektől hatékonyabban és 
még széleseb területen fejtse ki 
tevékenységét, felismerve azt, 
hogy szerepe egyre fontosabb 
a gazdasági feladatok végre
hajtásában.

Köszönöm a testület min
denkori támogatását, a mun
kánkhoz nyújtott segítséget.

Szabó Aladárné
a szociális és közművelődési 

bizottság elnöke

A télapó-ünnepségen Kulcsár István játékmester és a gye
rekek
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Egy ember két munkakörben
Anyagkönyvelő és szb-titkár, mind

két feladatkör egész embert kíván. Ám 
az Örkényi Béke Termelőszövetkezet
ben ezt a két funkciót mégis egy ember 
látja el.

De aki ismeri Valentin Istvánnét, 
nem csodálkozik ezen a két munkatár
sításon. Hiszen Valentinná Marikát fer
geteges temperamentuma és rendkívüli 
emberszeretete predesztinálta ezekre a 
feladatokra.

Örkényben született, itt tanult, s itt 
is dolgozik, s mindezek következtében 
ismeri a közeli és távoli környék min
den lakóját. Ennek a tudásnak az 
eredménye, hogy 10 éve, amióta a szö
vetkezet szakszervezeti bizottságában 
dolgozik, a szakszervezeti tagok száma 
huszonhétről kétszázhatvanra emelke
dett.

— Hogyan sikerült elérni ezt az óriá
si növekedést? — a kérdésre nemes 
egyszerűséggel válaszol Marika:

— Szeretettel!
Ám a tőmondat magyarázatra szo

lul. S a magyarázatból kiderül, hogy a 
szeretet mellé kemény munka is kellett. 
A munkaügyi osztály jelzése alapján az 
szb-titkár beszélget minden új belépő
vel. Vázolja nekik a szakszevezet felada
tait, céljait, s a szakszervezeti tagok jo
gait és kötelességeit:

— De mindent a termelésnek vetünk 
alá, hiszen ez a legfőbb feladatunk. A 
termelés segítése is többféleképpen tör
ténhet. Ezt tudatosítjuk a dolgozókban. 
A jó munkához a kollektíva jó hangula
ta szükséges — s a lelkes magyarázat
ból kitűnik, a szakszervezet gondosko
dik. a megfelelő üdülési lehetőségekről,

többek között a Télapó ünnepségről, s 
a dolgozók továbbképzéséről.

— Jó csapatunk van! Mert őszintén 
mondhatom, ez teszi lehetővé ajó mun
kát — s magyarázatul a szövetkezet dol
gozóinak mentalitását elemzi. Arról be
szél, hogy például a vegyi ágazat szakem
berei nemcsak a piac rugalmas kiszolgá
lásában jeleskednek, hanem a szakszer
vezeti munkavállalásban is. No meg ar
ról, hogy az egyre fenyegetőbbé váló sza
kemberhiányt a szövetkezet vezetősége 
szakmunkásképzéssel — helybeli okta
tással — igyekszik pótolni:

— Tanfolyamot indítunk vasforgá
csoló szakmunkásképzésre, targoncave
zetésre és más hiányszakmákra. Re
méljük, hogy mindezzel javítjuk szövet
kezetünk szakember-ellátottságát. De 
erre szükség is van. A piac rugalmas 
kiszolgálása csak jól képzett kollektívá
val lehetséges.

De szól á szakszervezet megváltozott 
szerepéről is. Az új körülményekhez a 
szakszervizt! tisztségviselőknek is alkal
mazkodniuk kell. Például azzal, hogy 
amióta a tagdíjfizetés levonásos rend- 
szérben történik, a bizalmiak feladatkö
re is módosult.

— A pénzbeszedés helyébe most jó
val fontosabb feladat lépett. Beszélgetni 
kell az emberekkel. Ha elkeseredett 
hangulatban vannak, vigasztalni kell 
őket, ha jókedvűek, együtt kell velük 
örvendezni. Együtt sírni, és együtt ne
vetni a körülmények most ezt kívánják 
tőlünk- És okos magyarázatokat, konk
rét feladatokat. Ma ez minden ember 
humanitárius dolga. Hát még a szak
szervezeti tisztségviselőé . . .

Mikulás a Békében
Termelőszövetkezetünk bizottságai, 

a Vöröskereszt aktivistái nagy szorga- 
fommal és szeretettel kezdték meg a 
meghívók színezésével a Mikulás- 
üneppség előkészítését. Ezt megelőzően 
bekértük a kisgyermekes szülők nevét, 
majd megcímeztük a meghívókat, s a 
kiosztásukban is segítettünk.

Két este csomagoltuk a csaknem 90 
ezer forintot érő ajándékokat. Másik 
csoportunk viszont a környező áruhá
zakat járta ajándékvásárlás céljából, s 
30 600 forintot költött el. A fiatalokkal 
együtt szombaton 9 órától díszítettük 
fel a fenyőfát. Háromnegyed egykor 
Mikulás apó is elindult, s megérkezvén 
hozzánk, háromnegyed háromig osz
totta ajándékait a gyerekeknek. Az 
ünepségre csaknem 350 gyermek jött 
el.

Ezután kedves epizódként az Örkényi 
kultúrház jazzbalett szakkörének két 
csoportja, valamint a táborfalvai fiata
lok citera-együttesének hat tagja szóra
koztatta gyermek és felnőtt vendégein
ket. A finom pogácsa és üdítő elfo
gyasztása után játék és diszkó követke 

zett, félbeszakítva a népszerű tombolár 
val. A gyermekek vidám szórakozását a 
felnőttek türelmetlenségé szakította fél
be, amikor kérték, hogy a buszok in
duljanak haza, mivel a rajzfilmvetítés 
elmaradt A sietség eredményeként 
nagy izgalmat okozott, hogy a buszve
zető két gyermek keresésére kért fel 
bennünket, akik Táborfalváról szülői 
kíséret nélkül jöttek el. A végén kide
rült, hogy nem kettő, hanem négy 
gyermek maradt le a buszról, a legki
sebb öt, a legnagyobb tizenegy éves. A 
keresés eredményeként háromnegyed 
hatra megtudtuk, hogy a gyerekek gya
log mentek haza Táborfalvára.

A nagy létszámra való tekintettel a 
rendezőség tagjai fontolgatják, hogy a 
jövőben egy napon, de két időpontban 
hívjuk össze a szövetkezet gyermekeit a 
Mikulás-ünnepségre, hogy a zsúfoltság 
ne legyen ilyen nagy.

Még csak annyit, hogy ezúton is kö
szönjük mindazoknak a munkáját, akik 
a rendezvény előkészítésében és lebo
nyolításában közreműködtek.

KisJ.

Az 1989. évi 
üdülési 
lehetőségek

Termelőszövetkezetünk a tagság je
lentős segítségével megteremtette a ki
kapcsolódás, a pihenés lehetőségét. A 
Pécs melletti Harkányban és a tőserdői 
üdülőnkben 1988-ban közel 200 dolgo
zónk töltötte szabadságát kellemesen. 
Szívből örülünk, hogy mindnyájan jól 
érezték magukat és nem kellett senki
nek csalódást okoznunk. Ezúton kö
szönjük meg vendégeinknek, hogy 
ügyeltek és vigyáztak a kényelmüket 
szolgáló berendezésekre, a tisztaságra, 
gondoltak azokra, akik később kapnak 
kedvet egy kis pihenésre.

A gyulai termelőszövetkezeti üdülő
ben — ahol érdekeltségünk van —, 
szintén maximálisan sikerült lehetősé
geinket kihasználni. Az itt üdült dolgo
zóink száma 119 fő.

A számadatok egyértelműen jelzik a 
megnövekedett érdeklődést és azt a jo
gos igényt, melynek kielégítését a lehe
tőségekhez képest biztosítani szeret
nénk 1989. évben is.

Az 1989. évi üdülési lehetőségekről 
szólva a legfontosabb: termelőszövetke
zeti vezetőink döntése alapján ez évben 
változatlan feltételek (pénzbeni téríté
sek) mellett minden dolgozónak lehető
séget adunk üdültetési szolgáltatásaink 
igénybevételére.

A harkányi és tőserdei üdülőinkben 
szövetkezeti nyugdíjasaink és a 14 éven 
aluli gyermekek továbbra is térítésmen
tesen üdülhetnek. A harkányi üdülő
ben az üdültetés április 15-től október 
31-ig, a tőserdei üdülőben az üdültetés 
május 1-jétől szeptember 15-ig tart. A 
gyulai üdülőben egész évben folyama
tos az üdültetés.

Fontos tudni, hogy akik az idén 
üdülni szeretnének, azok február 1. és 
28. között az üdültetési bizottság szer
vezőjénél, Szenté Királynénál (Gizikénél) 
személyesen vagy írásban jelezzék 
szándékukat. Akinek bővebb felvilágo
sításra van szüksége, annak is kézséggel 
áll rendelkezésére.

Remélem ez a kis írás felkeltette a 
figyelmet, s üdülőink ezévben is meg
telnek tagjainkkal, azok gyermekeivel, 
és a munkában elfáradt, pihenni vágyó 
nyugdíjasainkkal.

Kívánok minden jelentkezőnek ked
ves és felejthetetlen napokat, sok nap
sütéssel.

Bocs József 
az üdültetési bizottság elnöke
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Hírek

— December hónap
ban került megrendezésre 
a brigádvezetők fóruma, 
ahol áttekintették a ver
senymozgalom eredmé
nyeit.

—* Országos szinten is, 
és szövetkezetünknél is el
ső alkalommal rendeztük 
meg a Véradók Napját. A 
többszörös véradóknak e 
napon adtuk át a kitünte
téseket és tárgyjutalmakat. 
Legmagasabb kitüntetést 
özv. Hrubos Györgyné 
(Iluska) kapta 30-szoros 
véradásáért.

— Híradáscikkek vá
sárlásához 25 000 forint 
támogatást adunk a Ta- 
társzentgyörgyi Ifjúsági 
Ház részére.

— A targoncavezető 
tanfolyamon 32 dolgo
zónk indult és 30-an sike
res vizsgát tettek.

— A traktorra szerel
hető emelőgépkezelői tan- 
folyarrion január 20-án, 
22-én záróvizsgát tettek.

— Szakmunkás-után
pótlásunk biztosítása ér
dekében a körjnyező köz
ségekben meghirdettük 
fémforgácsoló szakma 
képzésének szövetkeze
tünkben történő beindítá
sát.

— Hírközlésben nagy 
változás következett be 
szövetkezetünkben. A 
kapcsolatteremtés gyor- 
sabba, közvetlenebbé téte
le érdekében valamennyi 
termelőegységünket tele
fonvonallal láttunk el.

— December 1-jén 
10,3 millió forint jutal
mat osztottunk ki dolgo
zóink részére.

— A textilipari tevé
kenység bővítése céljából 
Tatárszentgyörgyön szer
vezés alatt áll a fonalválo
gatás beindítása, valamint 
garnettáló (fonaltépő) 
részleg üzembe helyezése 
8-10 fővel. Örkényben a 
Célgazdaság területén 
konfekció üzem létesül 20 
fő körüli létszámmal.

— Nyugdíjba vonulá
suk alkalmából ünnepé
lyes kéretek között elbú
csúztattuk szövetkezetünk 
volt elnökét, .Mizser Józse
fet, valamint háztáji főága- 
zatvezetőnket, Aradi Ist
vánt. Bensőséges ünnepsé
gen az elismerő szavak 
mellett tárgyjutalmat ad
tunk át részükre.

— Tanácselnök válasz
tás előtt áll Örkény és Tá
borfalva.

— Az üzemi Vöröske- 
reszt-alapszervezet kezde
ményezésére 1988-ban 
gyűjtési akció indult a 
szellemi fogyatékos és fej
lődésben visszamaradt 
gyermekek megsegítésére. 
Az akció eredményeként 
7000 forint gyűlt össze. Az 
összegből vásárolt haszná
lati tárgyakat 1988. július 
29-én a ceglédi Reformá
tus Egészségügyi Gyer
mekotthon részére átad
tuk, amit köszönettel fo
gadtak.

Sport * Sport * Sport * Sport

Készülnek
a tavaszi fordulóra

Termelőszövetkezetünk pat- 
ronálásával az Örkényi Béke 
Tsz SE-ben labdarúgó és 
sakk-szakosztály működik. A 
sportegyesülethek hét fős veze
tősége, három fős számvizsgá
ló és három fős fegyelmi bi
zottsága van.

A versenyzők száma: 56 lab
darúgó, 11 sakkozó.

A labdarúgó szakosztályt 45 
tagú baráti kör patronálja. A 
gazdaságok közül az egyesület

munkáját a szövetkezeten kí
vül az építőipari kisszövet
kezet, a nagyközségi tanács, a 
takarékszövetkezet és a daba- 
si ÁFÉSZ támogatja anyagi
lag.

Az 1988-as őszi bajnokság 
rajtja nem úgy sikerült, ahogy 
várták a labdarúgó szurkolók, 
de a bajnokság közepére kiala
kult csapat egymásután aratta 
győzelmeit, bár csatáraink 
eléggé gólszegények voltak.

Emlékeztetőül a bajnokság állása:

1. Hernád 13 10 2 1 35:14 22 pont
2. Sülysáp 13 9 2 2 29:20 20 pont
3. H. Bem S. E. 13 8 2 3 36:13 18 pont
4. Kiskunlacháza 13 7 2 4 27:23 16 pont
5. Kakucs 13 7 1 5 41:30 15 pont
6. Abony 13 5 5 3 24:21 15 pont
7. Örkény 13 6 2 5 21:23 14 pont
8. Tápiószecső 13 4 5 4 18:15 13 pont
9. Maglód 13 5 1 7 28:2.4 11 pont

10. Tápiószele 13 4 2 7 14:22 10 pont
11. Üllő 13 4 2 7 18:31 10 pont
12. Monor 13 2 5 6 11:19 9 pont
13. Dabas 13 1 5 7 18:32 7 pont
14. Alsónémedi 13 0 2 11 10:43 2 pont

Az 1989. évi tavaszi forduló
ra a felkészülés február hónap
ban kezdődik.

A felkészülést a felnőtt csa
patnál a következő játékosok 
kezdik: Kripkó József, Pintér 
Gábor, Kleczli István, Horváth 
Ferenc, Leskó András, Hága Atti
la, Gugyerás Sándor, Horváth 
János, Fekete László, Krajcs Já
nos, Badics Imre, Fajt Antal, Ró
zsavölgyi László, Kollár Zsolt, 
Nagy András, Durgonics Tibor, 
Oláh Sándor.

Tervezett edzőmérkőzések: 
Inárcs, Pilis, Nagykőrös, Tá
borfalva, Bajnokság március 

19-én kezdődik. Tervünk: az 
első négy között végezni.

Sakk-szakosztály a puszta- 
vacsi honvédség alakulatával 
közösen indul a megyei baj
nokságba.

Vátjuk a sakkozni szerető és 
tudó sportbatárokat. 1989. év
ben a sportegyesület a nagy
községi KISZ-szervezettel tö
megsport mozgalmon belül 
április 4-én és augusztus 20-án 
kispályás labdarúgó bajnoksá
got szervezünk és tizenegyes
rúgó versenyt.

Rózsavölgyi Ferenc
S. E. elnök

MK. Örkény 17/1989.

Megjelenik negyedévenként
Szerkeszti a szerkesztőbizottság: Elnök: Bodzsár Pál tsz-elnök. 

Tagjai: Bodnár Gábor tsz-párttitkár, Gáli Sándor, a Népszabadság 
olvasószerkesztője, Szabó Aladárné személyzeti vezető és Szénás! Éva 
újságíró.

Felelős szerkesztő: SZÉNÁSI ÉVA
A tájékoztatót kiadja a tsz vezetősége
Felelős kiadó: Bodzsár Pál

Az Örkényi Béke Mezőgazdasági Termelőszövetkezet HÍRADÓJA
Szövegszedés: Komárom Megyei Nyomda Vállalat, Komárom, Ig- 

mándi út 1.
Felelős vezető: Kovács Jánosné igazgató.
Készült az Örkényi Művelődési Központ nyomdájában, Felelős 

vezető: Bagó József igazgató.
Terjesztés: a tsz párt és társadalmi szervezeti útján
A szerkesztőség címe: Örkény, Majakovszkij út 1., Telefon: 26/66- 

512. A szerkesztő telefonja: 887-391, v. 26/20-461.


